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ACTA DEL CONSELL DE BARRI D’HOSTAFRANCS 

 

Data: 28 de novembre de 2019, 18.00 h 

 

Lloc: Teatre del Casinet d’Hostafrancs (c/ Rector Triadó, 53) 

 

Presideix el Consell: 

Sr. Marc Serra,   Regidor del Districte 
Sr. Josep Espín,   Vicepresident del Consell de Barri 
Sr. Xavi Farré,    Conseller Tècnic del Districte 
Sra. Sònia Frias,   Gerent del Districte 
Sr. Jaume Gaixas,  Conseller de barri 
 

Consellers/es: 

Sr. Josep Joaquim Pérez, Conseller GMD ERC 

Sra. Neus del Pilar,   Consellera GMD JxC 

Sr. David Labrador,   Conseller GMD Cs 

Sra. Alba Pérez,   Consellera GMD BxC 

 

Entitats: 

AVV d’Hostafrancs 

Esbart Ciutat Comtal 

FAECH 

Ràdio Hostafrancs 

Secretariat d’Entitats 

 

Tècnics/ques municipals: 

Sr. Gerard Lillo,   Tècnic de participació del Districte de Sants-Montjuïc 

Sra. Míriam Puebla,  Tècnica del barri d’Hostafrancs 

Sra. Ariadna Ros  Tècnica coordinació Sants centre 

Sra. Maria Rengel,  Directora de Serveis a les Persones i al Territori de Sants-Montjuïc 

 

 

Total d’assistents: 22 persones 

 

 

Ordre del dia 

1) Elecció de la vicepresidència del Consell de Barri i dels membres de la Comissió de seguiment. 

2) Gestió cívica del Casinet d’Hostafrancs. 

3) Informacions sobre la situació actual del barri. 

4) Torn obert de paraules.  
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1. Elecció de la vicepresidència del Consell de Barri i dels membres de la Comissió de 

seguiment. 

 

Gerard Lillo, tècnic de participació del Districte, presenta la informació del procés de renovació de la 

vicepresidència del Consell de Barri, així com de la Comissió de Seguiment. Es defineix que el Consell de 

Barri és l’òrgan d’enfortiment comunitari i de participació política de la ciutadania en les qüestions que 

afecten el territori, en aquest cas, d’Hostafrancs. Cada 4 anys es renoven tant la figura de la 

vicepresidència, que aquest mandat ha estat el Josep Espín, com la Comissió de Seguiment, formada per 

les entitats i agents socials del territori.  

 

Les funcions de la vicepresidència són, d’una banda, convocar el Consell de Barri i la Comissió de 

Seguiment i, d’altra banda, vetllar, com a membre de la mateixa Comissió de Seguiment, per les següents 

qüestions: 

 L’acord de l’ordre del dia dels Consells. 

 La documentació relativa als temes a tractar que estigui a disposició de les persones interessades 

abans del Consell. 

 La redacció de les actes i la seva distribució o publicació.  

 El seguiment i el retorn dels temes tractats als Consells de Barri i a la Comissió de Seguiment. 

 La convocatòria de sessions i taules de treball que es valorin necessàries.  

 La moderació dels Consells de Barri. 

 

La Comissió de Seguiment, que es reuneix abans de la convocatòria dels Consells de Barri, està formada 

per representants de la direcció política i tècnica del Districte, un/a Conseller/a de Districte de cada grup 

municipal, persones representants d’entitats del barri escollits/des i ciutadans/es no pertanyents a cap 

associació escollits/des. Més enllà de reunir-se abans de cada Consell, poden fer-ho a proposta del/la 

President/a, del/la vicepresident/a o d’1/3 part dels seus i les seves membres. 

 

Es defineix que poden presentar-se candidatures als dos òrgans fins a la següent reunió de la Comissió de 

Seguiment, que serà entre el gener i el febrer, mentre que la votació de les candidatures es farà al següent 

Consell de Barri, entre el febrer i el març.  

 

Els requisits per presentar-se a la vicepresidència són que ha de ser un ciutadà o ciutadana de consens, 

amb una trajectòria reconeguda, vinculada a la vida social o associativa del barri, i que hagi tingut el suport 

de 2/3 parts del Consell de Barri. D’altra banda, el requisit per formar part de la Comissió de Seguiment és 

comptar amb el suport de 2/3 parts del Consell. Les candidatures poden presentar-se a través de la 

plataforma Decidim (https://www.decidim.barcelona/assemblies/santsmontjuic), o al correu electrònic 

dte03_participacio@bcn.cat. 

 

2. Gestió cívica del Casinet d’Hostafrancs. 

 

Maria Rengel, de la Direcció de Serveis a les Persones i el Territori, informa sobre el procediment de gestió 

cívica del Casinet d’Hostafrancs. El mandat anterior es van aprovar les bases de la gestió cívica dels 

equipaments gestionats per entitats. En el cas del Casinet d’Hostafrancs, la gestió és compartida amb el 

Secretariat d’Entitats de Sants, Hostafrancs i la Bordeta. Aquesta gestió cívica, que començarà al juliol, no 

suposarà cap canvi perquè ja és un projecte que s’adequa a aquesta gestió comunitària i participativa. El 

canvi consistirà en l’adaptació a la normativa i en la reubicació del personal municipal. Els serveis que 

actualment s’ofereixen es mantindran.  

 

https://www.decidim.barcelona/assemblies/santsmontjuic
mailto:dte03_participacio@bcn.cat


 
Districte Sants-Montjuïc 
Direcció Serveis a les Persones i al Territori 
Creu Coberta, 104 
08014 Barcelona 
T. 93 2915282 

 

Acta del Consell de Barri d’Hostafrancs, 28 de novembre de 2019    3 

Neus Anglès, del Secretariat d’Entitats, fa una explicació de les característiques de l’entitat i de les activitats 

que es desenvolupen al Casinet d’Hostafrancs.  

 

El Secretariat aglutina 321 entitats dels tres barris. Hi ha taules de coordinació d’activitats i als dos centres 

cívics (Cotxeres de Sants i Casinet d’Hostafrancs) la programació es fa conjuntament amb les entitats. El 

projecte és conjunt amb les Cotxeres de Sants. Actualment, el Casinet acull 10 activitats pròpies, uns 400 

tallers de formació, hi participen 3.500 persones cada trimestre directament, més la part de cessió d’espais. 

És un projecte que s’ha construït amb una base associativa molt sòlida. 

 

Maria Rengel comenta que l’acta s’inclourà en el projecte de gestió cívica. 

Finalitzat el procés d’informació, no ha hagut cap entitat, de l’àmbit de preferent influencia de l’equipament 
municipal, que hagi mostrat interès en optar a l’adjudicació de la gestió cívica. 
 

Lourdes Gurria comenta que està molt interessada en seguir el procés de la gestió cívica i demana més 

informació. 

 

Josefa Balduque pregunta si aquest projecte forma part del Pla d’equipaments. Es respon que no, que és un 

tema que es gestiona des d’un organisme diferent. 

 

3. Informacions sobre la situació actual del barri. 

 

Marc Serra, Regidor del Districte, comenta la situació actual del barri i fa un resum de les prioritats del 

present mandat. 

 Obertura del carrer Diputació: El mandat passat es va finalitzar la zona per a vianants i s’ha 

recuperat un equipament. Es tracta d’una peça que, per la seva grandària (4.000 metres quadrats), 

podria esdevenir en diversos equipaments (per exemple un per a gent gran i un per a promoció 

comercial). Es definirà l’ús mitjanant un procés participatiu. 

 Evolució de la superilla d’Hostafrancs: El mandat passat es va urbanitzar carrer Consell de Cent, es 

va posar carril bici i es va reduir un 40% el trànsit. Un dels objectius d’aquest mandat és recuperar 

l’espai públic en detriment dels cotxes, entenent el vianant com un altre tipus de mobilitat i 

prioritzant-la. Si s’aproven els pressupostos es començarà amb els trams dels carrers Rector Triadó, 

i Torre d'En Damians. Volen allargar la superilla fins al Casinet per garantir l’accessibilitat mitjançant 

la pacificació. 

 PERI d’Hostafrancs: Aquest mandat es prendrà una decisió i es valorarà si el PGM continua tenint 

sentit o es pot replantejar, ja que afecta molts habitatges entre Creu Coberta i Gran Via, i els veïns i 

veïnes volen saber com es resol definitivament. 

 Parc de l’Espanya Industrial: Cal replantejar els usos del parc. Hi ha un ús descontrolat i incívic per 

part dels propietaris de gossos. Es volen ampliar els espais per a gossos, per evitar aquests tipus de 

problemes amb el veïnat. 

 Remodelació de l’estació de Sants: S’ha publicat la licitació per començar el concurs de projectes. 

És un tema que depèn d’ADIF, però l’Ajuntament farà arribar les demandes històriques dels veïns i 

veïnes. Es vol que Joan Peiró i Països Catalans esdevinguin places per gaudir-les, i no espais de 

pas. També es proposarà encabir-hi una zona verda. 

 Mobilitat: La Generalitat promourà la reforma del metro de Plaça Espanya, perquè sigui accessible. 

S’ha fet la licitació de les obres, que començaran a l’abril, per instal·lar 6 nous ascensors. Les obres 

duraran 42 mesos. 

 Recuperació de tot el recinte de Magòria com a sòl municipal: Es va començar aquest projecte el 

mandat passat. S’hi situaran alguns dels grans equipaments de la ciutat. S’ha iniciat el concurs 

d’ordenació, s’han presentat diferents projectes i hi encabiran un complex d’equipaments esportius –
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camp de futbol 11, camp de futbol 7, un poliesportiu–, un espai sanitari amb 240 llits, un centre 

d’emergències i 100 habitatges dotacionals. L’Associació de Veïns d’Hostafrancs forma part del jurat 

del concurs. 

 Mobilitat: S’han traslladat a TMB i a Mobilitat algunes de les reivindicacions veïnals com, per 

exemple, l’avinguda Tarragona i algunes de les qüestions relacionades amb la senyalització. Es 

reajustarà la xarxa de busos i es donarà prioritat als busos de barri. 

 Joves: L’Espai d’Adolescents La Clau, que es va obrir el mandat passat, està tenint bona rebuda i es 

fan moltes activitats. S’està constituint com a espai juvenil de referència. 

 Educació: L’escola Sant Vicenç de Paül s’ha recuperat com a escola pública. És el nou Institut-

Escola Arts. 

 

Marc Serra repassa alguns dels reptes d’aquest mandat pel barri d’Hostafrancs:  

 Turisme i gentrificació: A l’inici del mandat passat es va fer un Pla d’usos i es va comprar l’edifici del 

número 37 del carrer Leiva a un fons voltor. Encara queda molta feina per fer, i s’obrirà un nou 

període per promoure polítiques d’habitatge. Una de les prioritats en l’àmbit estatal, que és on estan 

les competències, ha de ser la regulació de les pujades abusives de lloguer. 

 Seguretat: Tot i que se’n va parlar molt el mandat passat, només ha augmentat, segons el què 

reflecteixen els indicadors de Plaça Espanya, un tipus concret de delictes, els furts. No hi ha hagut 

un increment dels fets delictius, en general. Tanmateix, s’han incorporat nous agents de Guàrdia 

Urbana i Mossos a la ciutat. Aviat s’incrementarà el nombre d’agents de Guàrdia Urbana –600 més– 

i es treballarà conjuntament amb el Jutjat per prendre mesures taxants. 

 

4. Torn obert de paraules. 

 

S’obre un torn de paraules per aquest punt. En primer lloc, intervenen les persones que han demanat parlar 

a través dels fulls d’intervenció: 

 

Intervenció Resposta 

Josefa Balduque: Demana que consti en acta que 

no ha rebut l’acta anterior i que es va reunir amb els 

consellers Georgina Lázaro i Sergi Sarri perquè 

convoquin una reunió amb l’expresident i l’ex 

secretari. A més, es reunirà amb personal tècnic del 

Districte per parlar de l’Institut-Escola Arts. Va 

demanar que es parlés al Consell de Barri de la 

Font de la Guatlla, i demana que es reculli també a 

l’acta d’aquest consell. 
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Intervenció Resposta 

Jordi Clausell: 

- PERI d’Hostafrancs: Demana que es resolgui al 

més aviat possible, què passarà amb els 

habitatges afectats. 

- L’Associació de Veïns va assistir a les reunions 

de participació de l’anterior mandat per decidir 

quins equipaments públics volien. Demanen que 

es concretin les actuacions i que s’executin.  

- Superilla: Hi va haver un debat molt intens. 

Demana que es faci una valoració del procés i 

que es tinguin en compte els problemes que es 

van assenyalar a les assemblees. 

- Espanya Industrial: Han enviat escrits i demanen 

un arranjament complet de tot el parc. Manca 

manteniment. Demanen arranjament integral i 

una ordenació d’usos. 

- Remodelació de l’Estació de Sants: Quant a 

definir una àrea verda, per l’experiència del 

procés participatiu de la plaça Països Catalans, 

desconfien del manteniment que es farà en el 

futur. Els agradaria que fos una plaça pel barri. 

- Plaça d’Herenni: Es van reunir amb regidoria el 

10 de setembre i es van centrar en el conflicte de 

convivència. Es van arribar a uns acords i encara 

no s’ha resolt la problemàtica. Han enviat una 

carta sobre un problema puntual fa quatre dies i 

no han rebut resposta. Demanen més rapidesa 

per aplicar els acords. 

- Seguretat: El 16 de setembre es va reunir el 

Consell de prevenció i seguretat. Demanen que 

s’apliquin les decisions que es van prendre en 

aquestes reunions. 

Marc Serra: 

- PERI d’Hostafrancs: És un projecte del 1976, que 

portava estancat des d’aleshores. El mandat 

passat es va fer el primer tram. Ara, es prendrà 

una decisió sobre el tram de Creu Coberta amb 

Gran Via. Hi ha un compromís per part de 

l’administració per resoldre-ho. 

- Equipaments: Es van recollir totes les propostes 

dels veïns i veïnes. Tanmateix, amb una proposta 

d’usos no és suficient. Les reunions amb el 

veïnat seran per definir quin projecte es vol fer, 

reservar el pressupost i començar-lo, però pas a 

pas. 

- Superilla: Saben que hi havia molt de debat. La 

valoració de la pacificació és positiva per part 

dels veïns i veïnes i dels comerciants, i es 

continuarà treballant. 

- Espanya Industrial: El debat se centrarà sobretot 

en els usos del parc, perquè una remodelació 

integral no està prevista. Tanmateix, no es 

descarta en el futur. 

- Plaça d’Herenni: Tots els acords de les reunions 

són vinculants. Es començarà un procés de 

mediació per fer el relleu als veïns i veïnes i 

resoldre els conflictes relatius a la plaça. Primer, 

cal parlar amb totes les parts per saber si volen 

participar en aquest procés de mediació. Ara 

estan en disposició d’iniciar aquesta mediació i 

garantir la bona convivència del barri. Es 

comprovarà per què no van rebre resposta. 

Florentina Liarte: 

- Al número 14 del carrer Leiva hi ha un prostíbul 

amb llicència de centre de bellesa. 

- Al número 16 del carrer Leiva hi ha una sala de 

festes. Es van recollir signatures i es va retirar la 

llicència. Ara s’ha traspassat i encara causa 

molèsties. Han denunciat a Guàrdia Urbana. 

Demana que tanquin el local i es revisin els 

permisos. 

Marc Serra: 

- Sobre el número 14: Miraran quin tipus de 

denúncia s’ha presentat i quina actuació s’ha fet 

al respecte i li respondran per escrit. 

- Sobre el número 16: Per una activitat de bar, en 

cas que el titular tingui una llicència de bar, cal 

complir tota una sèrie de requisits. Es 

comprovarà si hi ha llicència i què defineix 

aquesta llicència.  
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Intervenció Resposta 

Juan José Martín: Al carrer Béjar, 36-38, s’hauria de 

fer un canvi en l’aparcament perquè els vehicles 

estacionats redueixen la visibilitat. Proposa 

convertir-ho en aparcament de motos. 

Marc Serra: Prenen nota i se li contestarà per escrit. 

Concepció Pérez: 

- Els locals amb activitats d’oci en soterranis no 

tenen llicència d’activitats. 

- A les matrícules del curs escolar vinent, cal 

repartir els casos de necessitats educatives 

especials. Quan es faci el canvi de primària a 

secundària, ha de ser tan equitativa com es 

pugui. Demana que el Consorci tingui molta cura, 

perquè pot esdevenir font de conflictes. 

- Sobre les persones sense llar, demana que es 

millori l’atenció i la seva situació laboral. 

- Mobilitat: Cal un pas de vianants al carrer 

Tarragona, abans d’arribar a la Gran Via. 

Marc Serra: 

- Quant a les llicències, si hi ha denúncia es farà el 

seguiment dels casos. 

- La matriculació dels alumnes en les escoles no 

és un tema del Districte. Els consta que es va 

presentar al Síndic de greuges i entenen que és 

un problema greu. Ho està tenint en compte el 

Consorci d’Educació. 

- L’Ajuntament de Barcelona és l’ens local que fa 

més inversió social de tot l’estat. La problemàtica 

de què hi hagi gent al carrer no és una qüestió 

només social, sinó que és un problema que ve 

donat, sobretot, perquè s’especula amb 

l’habitatge. 

- Sobre el pas de vianants, La Taula de Mobilitat 

ho sap i està aprovat i en marxa. Quan estigui 

programat el faran. 

Carles Latorre: 

- Comenta que Betevé va fer un reportatge sobre 

Hostafrancs. Vol saber si van veure el programa i 

què pensa l’administració sobre aquests 

problemes de neteja, de convivència, de 

seguretat, etc. que es denunciaven al programa. 

- Hi ha una mancança total de places als centres 

residencials i d’atenció a la gent gran i a les 

persones amb diversitat funcional. 

- Es va denunciar a l’Audiència pública el problema 

dels arbres de carrer Rector Triadó, l’enllumenat, 

l’aixecament de les voreres. Hi ha dificultats 

d’accessibilitat. Vol saber si hi ha actuacions 

previstes per solucionar aquest problema.  

Marc Serra: 

- Ell personalment no ha vist el programa. Els 

temes de convivència són responsabilitat tant de 

l’Ajuntament com dels ciutadans. No és possible 

ni real posar agents de Guàrdia Urbana per tot 

arreu, el que cal intentar és responsabilitzar-se 

entre tots i totes per la convivència sana. 

- Pel que fa a la situació de la gent gran i la solitud 

no volguda, el Districte ha posat a disposició de 

la Generalitat dos solars per construir dues 

residències públiques per a gent gran. De 

moment la situació al barri està així, perquè les 

competències són de la Generalitat. 

- Sobre el carrer Rector Triadó, es va prendre nota 

a l’Audiència pública i ara ja hi ha un informe 

favorable per fer aquesta intervenció. 
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Intervenció Resposta 

Francisco Grau: 

- El carrer 26 de gener de 1641 i el carrer Vilardell 

necessiten una millora. Hi ha pressupost? Les 

voreres estan molt malament. És poc accessible. 

- Demana que canviï de nom el carrer 26 de gener 

de 1641. 

- Sobre els bars del carrer Leiva, hi ha queixes pel 

soroll. Demana una inspecció i una reunió amb 

Gerència, per si es pot fer alguna cosa. 

Marc Serra: 

- Fins que no estigui el pressupost tancat no poden 

dir exactament quins seran els carrers que 

s’arranjaran, a banda dels que s’han confirmat 

abans. 

- Sobre el carrer Leiva, es pot portar un aparell de 

sonometria i revisar l’expedient. 

Fàtima Roel: 

- Proposa que els Consells de Barri es canviïn 

d’horari, perquè l’horari no és adequat per la gent 

que treballa a les tardes.  

- Vol saber si està previst al mandat fer alguna 

intervenció perquè hi hagi espais verds jugables. 

És a dir, espais verds al carrer. 

- Per què està tancada la jugateca pública de la 

rambla de Sants? Al barri manquen espais verds 

jugables.  

- Gestió cívica: Espanya industrial està molt 

abandonada i cal que es recuperi. Posa 

d’exemple el parc Joan Miró. 

- Vol saber si amb la remodelació de l’estació de 

Sants poden participar en els debats els infants, 

per pensar com serà l’espai nou. 

Marc Serra: 

- Sobre l’horari dels Consells de Barri, és important 

detectar inquietuds, com que la representativitat 

podria ser més real. 

- “Barcelona ciutat jugable” és un pla a 10 anys 

vista. Un dels espais s’instal·larà al Districte, i 

una de les línies de treball és la pacificació dels 

entorns escolars. L’objectiu no és que siguin 

espais per jugar, sinó que siguin més amables. 

- Tanmateix, no es pot augmentar l’àrea verda molt 

més, perquè al barri tampoc hi ha tant d’espai. El 

mandat passat es va urbanitzar la plaça Joan 

Pelegrí. 

- Sobre la jugateca de la rambla de Sants, els 

veïns ho van reivindicar i funcionava molt bé. El 

problema és que es va començar fent contractes 

menors mentre es preparava la licitació. Com que 

ja s’han esgotat la possibilitat de contractes 

menors i ja estan els plecs, es farà el concurs de 

licitació de 2 anys, prorrogables a 2 anys més. En 

un parell de mesos es reactivarà l’espai. 

Lluïsa Pérez: 

- Al semàfor de la Gran Via, la majoria de ciclistes 

hi passen en vermell.  

El carril bici  de Gran Via és molt perillós. 

Marc Serra: En el PAD es tindrà en compte la 

possibilitat de refer el carril bici de Gran Via. 

Joana Ribes: 

- Manca Guàrdia Urbana a peu de carrer. 

Marc Serra: En un parell de setmanes es publicarà 

l’oferta pública de l’Ajuntament per ampliar el cos de 

Guàrdia Urbana. 
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Intervenció Resposta 

Sílvia Cruz: 

- La llei no ha d’estar per damunt de la justícia. 

Sempre es queixen del culte de Leiva. Creu que 

no és una qüestió de si tenen dret o no de fer el 

seu culte, que sí que en tenen. El que creu que 

no és just és que ho facin al carrer, si causen 

molèsties. 

- A la plaça juguen a pilota i és molt molest. 

Marc Serra: Cal separar l’activitat de carrer del 

centre de culte, que ja s’està mirant la llicència per 

saber què es pot fer, i treballar per garantir una 

convivència sana. 

Una de les persones participants pregunta si hi ha 

prevista alguna actuació en el passatge Serra i 

Arola i en la Plaça de Sants. 

Marc Serra: Es tenen en compte i es treballaran al 

barri de Sants, ja que aquests dos espais no formen 

part d’Hostafrancs. 

 

Sense cap més intervenció, es dóna per tancada la sessió. 


